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اســدالله یکتا بازیگر قدیمی سینمای ایران 
که به تازگی از بیمــار کرونا رهایی پیدا کرده 

است،در یک گفتگو تصویری حاضر شد.
به گزارش ایسنا،اسدالله یکتا در  گفت وگویی 
کــه در برنامه اخیــر کافه آپــارات با فریدون 
جیرانی داشــت، با اشــاره به اینکه در دروازه 
دولاب شــاگرد زرگی بوده گفت: من کارهای 
زیادی کــرده ام که از فروش بلیط بخت ازمایی 
تا قصابی. این بازیگر ســینما و تلویزیون ادامه 
داد: به خاطر نداشتن پول، خیلی کم به سینما 
می رفتــم و تفریحم در بچگی پارک گردی در 

شب های جمعه بود.
یکتــا در این گفت وگو به داســتان بازیگر 
شدنش اشاره می کند و می گوید: بعد از مرگ 
عمویم در لالــه زار در حال قدم زدن بودم که 
یواشــکی به تئاتر پارس رفتــم و آنجا نمایش 

»آش، کاســه وملاقه« را دیــدم. رضا عبدی و 
نیکتاج صبری که مادر فردین بود در آن تئاتر 
بازی می کردند. وی افزود: مدیر تئاتر فهمیده 
بود که من یواکشــی وارد ســالن شــده ام، به 
خاطرهمین جلوی من را گرفت و گفت تو که 
اینقدر زبل هستی، دوست نداری بازیگر شوی؟ 

بعد در همان تئاتر به من نقش داد.
این بازیگر قدیمی تئاتر خاطر نشــان کرد: 
بعــد از تئاتر پارس به تئاتــر دهقان رفتم و از 
آنجا بیشــتر دیده شدم. من در تمام تئاترهای 
لالــه زار کار کردم. یکتا در مــورد اولین باری 
که جلوی دوربین رفته اســت هم می گوید: با 
معرفی صابر رهبر، بازیگر فیلم مراد و لاله شدم. 
فیلمی که در آن لیلا فروهر هم حضور داشت. 
این بازیگر قدیمی سینما گفت: در همین فیلم 
هنگام پایین آمدن از تیر برق هم مصدوم شدم 

و چانه ام پاره شــد و خون همه جا را برداشت. 
وی خاطر نشــان کرد: در قبل از انقلاب حدود 
70 فیلــم بازی کردم و تقریبا با تمام بازیگران 
مشــهور آن زمان ایران از جمله فردین و ملک 

مطیعی هم بازی بودم.
یکتــا در مورد شــخصیت فردیــن وملک 
مطیعــی افزود: فردین آقا و با شــخصیت بود. 

ملک مطیعی هم شخصیت بدی نداشت.
این بازیگر قدیمی در مورد سینمای بعد از 
انقلاب هم گفت: در آن سال ها  کار نکردم و به 
خاطر ترس از مصادره شدن خانه 3 طبقه ام در 
جاده شــمیران آن را به فردی واگذار کردم که 
او هم ســرم را کلاه گذاشت. وی ادامه داد:  در 
آن سال ها سیگاری فروشی می کردم و مردم به 
جای یک پاکت، دو پاکت از من می خریدند که 

واقعا درآمدش بهتر از سینما بود.

بازیگر پیشکســوت ســینما و تلویزیون در 
مورد زندگی شــخصی اش گفت: دوبار ازدواج 
کردم. با همســر اولم که اهل شیراز است تنها 
دو سال زندگی کردم. حالا هم از همسر دومم 
6 فرزند دارم. اسم دخترهایم را البته نمی گویم 

تا مردم متوجه نام آنها نشوند.

یکتــا در پایان گفــت: فردی بــه نام رضا 
فــردوس در تجریش برای مــن خانه خریده 
است و بازیگرانی مثل اشکانی خطیبی و پریناز 
ایزدیار وســایل خانه را تهیه کرده اند تا زندگی 
آرامی داشــته باشم و بعد از سال ها زندگی در 

ورامین به تهران و تجریش بیایم.

اسدالله یکتا مطرح کرد

کارهای زیادی کردم، از قصابی تا بلیت فروشی

جامع ترین برنامــه مرور پنج دهه کارنامه زنده یاد عباس 
کیارستمی با نمایش 3۴ فیلم کوتاه و بلند سینماگر نامدار 

ایران در آرشیو فیلم آسیا در سنگاپور برگزار می شود.
به گزارش هنر آنلاین،  پس از اجرای موفقیت آمیز برنامه 
مرور آثار وونــگ کار-وای و همزمان با پنجمین ســالگرد 
درگذشت مرحوم عباس کیارستمی، آرشیو فیلم آسیا اجرای 
برنامه مرور کارنامه فیلمســاز و هنرمند سرشناس ایران و 
جهان را در دســتور کار قرار داده اســت. بلیت فروشی این 
برنامه گســترده از امروز آغاز می شود و بیش از 30 فیلم از 
کارنامه درخشان کیارستمی در سالن اولدهم سنگاپور برای 
سینمادوســتان و علاقه مندان آثار این سینماگر فقید روی 
پرده می رود. برنامه مرور کارنامه و آثار عباس کیارســتمی 
که نخستین نمونه در آسیاست، از ۱0 جولای آغاز می شود 
و تــا ۲7 اوت ادامه می یابد. از جمله مهم ترین فیلم های این 
برنامه می توان به نسخه های بهسازی شده آثار تحسین شده 
چون »طعم گیلاس« و »کلوزآپ« و چند فیلم کوتاه نادیده 
و کمتردیده شده اشــاره کرد. از مجموع 3۴ فیلم حاضر در 
این برنامه، مسئولان آرشــیو فیلم آسیا نسخه های موجود 

۲7 فیلم کیارســتمی را بهسازی و بازسازی کرده اند و برای 
سینمادوستان در اولدهم تیه تر به نمایش می گذارند.

»سه گانه کوکر« شامل فیلم های »خانه دوست کجاست«، 
»زندگی و دیگر هیــچ« و »زیر درختــان زیتون«، »طعم 
گیلاس«، »کلوزآپ«، »نان و کوچه«، »رنگ ها«، »مسافر«، 
»گزارش«، »ده«، »شیرین«، »پنج«، »رونوشت برابر اصل«، 
»مثل یک عاشق«، »۲۴ فریم«، »دندان درد«، »بزرگداشت 
معلم ها«، »مشــق شــب«، »دو راه حل برای یک مساله«، 
»قضیه شکل اول، شکل دوم« و... از جمله فیلم هایی هستند 

که در برنامه مرور آثار کیارستمی به نمایش درمی آیند.
در ســایت آرشیو فیلم آســیا درباره زنده یاد کیارستمی 
چنین آمده است: »نمایش 3۴ فیلم از سینماگر نامدار ایرانی 
دعوتی است به دنیای اندیشمندانه میان خیال و واقعیت که 
دوســتی غیر تحمیلی و صدای شاعرانه یک هنرمند بسیار 
تاثیرگذار آن را نشانه گذاری کرده است. سینمای کیارستمی 
که نگاهی بســیار فلســفی به موضوع های ســاده دارد، به 
مخاطب اجازه و امکان می دهد فیلم های او را با یک دریافت 

تازه وارد دنیای خود کند.«

گسترده ترین برنامه مرور سینمای آسیا برای کیارستمی برگزار می شود 

نمایش ۳۴ فیلم سینماگر فقید ایرانی در سنگاپور
بازگشایی گالری تانیت بیروت
 ۱۱ ماه پس از انفجار مهیب

۱۱ ماه پس از انفجار مهیب 
بنــدر بیروت کــه زندگی و 
دنیای مردم را زیر و رو کرد، 
گالــری تانیــت در پایتخت 
لبنان پس از بازسازی کامل با 
نمایش آثار هنرمندان لبنانی 
در نمایشــگاه »با هم بودن« 
بازگشــایی شد.  ۱۹ هنرمند 

لبنانی آثار خود را در نمایشگاه »با هم بودن« با موضوع داشتن احساس، اندیشه 
و عمل مشــترک به نمایش گذاشته اند. در بیانیه گروهی مدیران تانیت گالری 
و هنرمندان حاضر در آن چنین آمده اســت: »آنچه ماه در ماه ها و ســال های 
اخیر تجربه کرده ایم، همه ما را به چالش کشــیده و به شدت بر نزدیکی مان به 
یکدیگر تاثیر گذاشــته است. با هم بودن درباره همکاری در تمام زمینه هاست؛ 
از جزئی ترین موارد مربوط به آماده سازی نمایشگاه تا شیوه چیدمان و متن ها.« 
پس از آنکــه مدیران نگارخانه در ماه مارس از هنرمندان مقیم بیروت و لبنان 
برای ارائه اثر دعوت کردند، ۱7 پروژه برای حضور در نمایشــگاه »با هم بودن« 
برگزیده شــد و حالا هنردوســتان می توانند از گزیده آثار با مضمون مشترک 
کنــار هم بودن و همــکاری کردن به ویژه در زمان های ســخت بازدید کنند. 
نخستین نمایشگاه گالری تانیت پس از انفجار مهیب چهارم اوت سال گذشته 
تا شنبه هفتم اوت ۲0۲۱ ادامه دارد و پس از آن نوبت به برنامه های بزرگ تر و 
نمایشــگاه های گسترده تر می رسد. گالری تانیت که در فاصله 600 متری بندر 
بیروت قرار دارد، از انفجار چهارم اوت ســال ۲0۲0 آسیب فراوان دید. با وجود 
بازســازی دوباره گالری، رنگ آمیزی دیوارها و تعویض شیشه ها و پنجره ها، کار 
هنوز به پایان نرســیده و کارگران همچنان در گوشه و کنار این نگارخانه مهم 

پایتخت لبنان مشغول کارند.

رونمایی از اعلان جشن مستقل سینمای مستند ایران
  پوستر دوازدهمین جشــن مستقل سینمای مستند 
ایران با حضور جمعی از سینماگران و مستندسازان در 
دبیرخانه جشــن رونمایی شد.  به گزارش ایسنا به نقل 
از روابط عمومی این رویداد، پوستر دوازدهمین جشن 
مســتقل سینمای مســتند ایران ظهر امروز )دوشنبه، 
۱۴ تیرماه( با حضور جمعی از مدیران و مستندســازان 
در دبیرخانه جشــن واقع در مرکز مطالعات سینمایی 
رونمایی شد. پوستر این دوره را بهزاد درخشان طراحی 

کرده است.   در مراسم رونمایی از پوستر دوازدهمین جشن مستقل سینمای 
مســتند ایران، چهره هایی چون منوچهر شاهسواری مدیرعامل خانه سینما، 
محمد حمیدی مقدم مدیرعامل مرکز گســترش سینمای مستند و تجربی، 
محمدعلی نجفی، مرتضی رزاق کریمی، سعید رشتیان، مریم حق پناه، آزاده 
موســوی، حامد شکیبانیا، پژمان مظاهری پور، بابک بهداد، علیرضا حسینی، 
نوا رضوانی، حســین ریگی، هادی آفریده و شــهرام درخشان حضور داشتند. 
فراخوان دریافت آثار دوازدهمین جشن مستقل سینمای مستند ۲6 خردادماه 
به پایان رســیده اســت و به زودی هیات انتخاب کار خــود را آغاز می کند. 
همچنین جزییات فعالیت هیات انتخاب، داوری و برگزاری جشــن به زودی 
اطلاع رســانی خواهد شد. دوازدهمین جشن مستقل سینمای مستند ایران 
به ریاست شهرام درخشــان، ۱5 مردادماه ۱۴00 به صورت نیمه حضوری و 

آنلاین برگزار می شود.

کاوه یغمایی پس از ۵ سال آلبوم منتشر می کند
کاوه یغمایــی پــس از پنج 
ســال، با انتشــار آلبومی به 
نام »آدم های شــب زده« به 
بازمی گردد.  موسیقی  عرصه 
به گزارش ایســنا، چهارمین 
کاوه  اســتودیویی  آلبــوم 
یغمایی به نام »آدم های شب 
زده« قرار است چهاردهم تیر 

ماه منتشر شــود. این آلبوم شامل هشــت قطعه باکلام است که با همکاری 
چهره های متفاوت موسیقی تولید شده است. میثم یوسفی، علیرضا آذر، مسعود 
میردامادی، مزدا شاهانی، امید اطهری نژاد، کوشا دلشاد و فرید نیکفام در بخش 
ترانه های این آلبوم حضور دارند. موسیقی و تنظیم تمام قطعات برعهده خود 
یغمایی بوده است. همچنین نیلوفر فرزندشــاد، ساتگین یغمایی، دنیل ادیر، 
برایان پولسن، دیوید اسپایدل و شین گالاس دیگر نوازندگان این آلبوم هستند. 
آخرین آلبوم این خواننده به نام »منشور« سال ۹5 منتشر شده بود. »مترسک« 

)۸۲( و »سکوت سرد« )۸6( عناوین دیگر آلبوم های یغمایی است.

حضور »گنج دره« در یک جشنواره باستان شناسی
بــه  مســتند »گنــج دره« 
تهیه کنندگی  و  کارگردانــی 
صمیمی  طباطبایی  کیــوان 
و از تولیدات مرکز گســترش 
تجربی  و  مســتند  سینمای 
به چهارمین دوره جشــنواره 
و  باستان شناســی  فیلم های 
میراث فرهنگی فوکا )ترکیه( 

راه یافت. به گزارش ایســنا، چهارمین دوره جشنواره فیلم های باستان شناسی و 
میــراث فرهنگی فوکا از تاریخ ۲0 تا ۲6 اکتبر)۲۸ مهر ماه تا ۴ آبان( در شــهر 
ازمیر ترکیه برگزار می شود. مستند نیمه بلند »گنج دره« که همکاری مشترک 
باستان شناســان ایرانی و دانمارکی در کاوش یکی از کهن ترین خاســتگاه های 
پیدایش کشاورزی و اهلی سازی دام در خاورمیانه است هم در این رویداد حضور 
خواهد داشت. طباطبایی صمیمی پیش تر درباره این پروژه توضیح داده بود: »گنج 
دره« یکی از کلیدی ترین محوطه های باستان شناســی ایران در نزدیکی شــهر 
هرسین کرمانشاه است. پیش از انقلاب اسلامی برخی کاوش های باستان شناسی 
توسط هیات های خارجی در این تپه انجام شده بود اما برای نخستین بار گروهی 
از باستان شناسان ایران به سرپرستی دکتر حجت دارابی از دانشگاه رازی کرمانشاه 
با همکاری دانشــگاه کپنهاگ دانمارک به وسیله فن آوری های نوین کاوش های 
گذشته را مورد بازنگری قرار دادند و به یافته های جالب و مهمی از روند نوسنگی 
شــدن در زاگرس دســت یافتند؛ در فیلم تلاش شده اســت تا این فرایند یا به 
تعبیری چگونگی شکل گیری انقلاب کشاورزی از حدود یازده هزار سال پیش در 
کوهستان زاگرس برای مخاطب عام و خاص نمایش داده شود. تولید این مستند 
37 دقیقه ای دو ســال زمان برده اســت و عوامل تولید آن عبارتند از پژوهشگر، 
کارگــردان و تهیه کننده: کیوان طباطبایی صمیمی، فیلمبردار: ارســطو گیوی، 
صدابردار: حسن شبانکاره، تدوین، صداگذاری و اصلاح رنگ:  پیمان شاه محمدی، 

تهیه شده در: مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی.

یک ایرانی داور فیپرشی جشنواره کن شد
حامد ســلیمان زاده به عنوان 
یکی از داوران فیپرشــی در 
هفتاد و چهارمین جشــنواره 
بین المللی فیلم کن فرانســه 
معرفــی شــد. به گــزارش 
ســلیمان زاده«  ایسنا»حامد 
مدرس  و  منتقد  نویســنده، 
بین المللی ســینما با دعوت 

رسمی »کلاوس ادِِر«، دبیر فدراسیون بین المللی منتقدان فیلم جهان )فیپرشی( 
روی صندلــی داوری بخش »دو هفته کارگردانان« و »هفته منتقدین« هفتاد و 
چهارمین دوره جشنواره بین المللی فیلم کن می نشیند. همکاران او در این بخش 
»استیو سولرِمیرالسِ« از اسپانیا و »بارابارا لوریِ« از فرانسه، از منتقدان سرشناس 
سینمایی هستند.  سلیمان زاده نخستین منتقد ایرانی الاصل است که عضو هیات  
داوران فیپرشی در جشنواره کن شده است. فدراسیون بین المللی منتقدان فیلم 
جهان )فیپرشی( در سال ۱۹30 تأسیس شد و در بیش از 55 کشور جهان عضو 
دارد. هفتاد و چهارمین دوره جشنواره بین المللی فیلم کن فرانسه در تاریخ ۱5 

تا ۲6 تیر ۱۴00 )6 تا ۱7 جولای ۲0۲۱( به شکل فیزیکی برگزار می شود.

خبر 

غلامرضا امامی معتقد اســت صاحب قلمان 
حتی در زمانه ای که کســی ســواد نداشت و 
خواندن و نوشــتن نمی آموخــت در میهن ما 

گرامی بودند.
»ن وَ القَْلمَِ وَ ما یسَْطُرُونَ: سوگند به قلم و 
آنچه نویسند« سوگند خداوند در قرآن به نام 

قلم، گویاترین شاهد بر قداست آن است.
چهاردهــم تیرماه از ســال ۱3۸۱ پس از 
تصویب شــورای عالی انقــلاب فرهنگی، به 
عنوان »روز قلم« در تقویم رســمی جمهوری 
اســلامی ایران ثبت شده اســت. در این روز، 
هوشنگ پادشاه پیشدادی ایران، نویسندگان و 
کاتبان را به رسمیت شناخت و آنان را گرامی 

داشت. مردم جشن گرفتند و آن جشن به یاد 
ارجمندی قلم بر جای ماند. دلیل دیگری هم 
که برای این جشــن ثبت شده، این است که 
به نوشــته  ابوریحان بیرونی، ظاهرا چهاردهم 
تیرماه، روز ســتاره  تیر یا عطارد است و چون 
عطارد، کاتب ستارگان است، می توان این روز را 
روز نویسنده نامید. پس از انقلاب، نویسندگان 
و شاعران سرشناسی چون محمدعلی سپانلو 
این روز تیر ماه را به عنوان روز قلم و نویسنده 
پیشــنهاد دادنــد، تا این که ســرانجام در پی 
پیشنهاد انجمن قلم، ۱۴ تیرماه از سال ۱3۸۱ 
به عنوان »روز قلم« نام گذاری شد. به مناسبت 
»روز قلم« در ســال ۱۴00 با غلامرضا امامی 

نویســنده، مترجم و پژوهشــگر، گفت وگویی 
داشــتیم. امامی با بیان این که مبارک باد روز 
جهانی قلم بر آل قلم، گفت: قلم گرامی است. 
قلمی که بر صفحه سفید می نویسد و می نگارد. 
از قرن ها پیش در درازنای تاریخ آن زمانی که 
کاغذی نبود بر ســینه کوه ها اندیشه ها نقش 
می بست. قلم با آهنی بر سینه کوه ها می نوشت 
هم چون ســخن داریوش: خدایا کشور مرا از 
قحطی، دشمن و دروغ نگهدار. او با این توضیح 
که ایرانیان و مسلمانان با قلم پیوندی دیرینه 
دارند، ادامه داد: اما قلم به صاحب قلم بستگی 
دارد. صاحب قلمی که جز حقیقت ننویســد 
و راســتی را پــاس دارد. از دروغ و دغل بیزار 
باشــد و در راه مردم بنویسد، بنگارد و صدای 
مردم باشد. صدای بی صدایان و پناه بی پناهان. 
نیاکان ما قلم را گرامی می داشــتند و ایران در 
درازنای تاریخ جز شعر و نثر چه ارمغان بلندی 

می توانست به جهان عرضه دارد؟
امامی افزود: چندین سال پس از درگذشت 
ســعدی که به پنجاه ســالگی نرســیده بود 
آن گونــه که در ســفرنامه »ابن بطوطه« آمده 
اســت بلمرانان چینی شــعر زیبای سعدی را 
به پارســی زمزمه می کردنــد: »چون در نماز 

استاده ام گویی به محراب اندری«.

او بــا بیان این که صاحــب قلمان حتی در 
زمانه ای که کسی ســواد نداشت و خواندن و 
نوشتن نمی آموخت همیشه در میهن ما گرامی 
بودند، اظهارداشــت: بقای ایران و زبان فارسی 
به صاحب قلم بزرگی هم چون فردوسی مدیون 
اســت. ســال ها پیش محمد حسنین هیکل 
نویســنده بزرگ مصری گفت: »زبان ما قبل 
از آمدن تازیان زبان دیگــری بود؛ اما ما زبان 
تازی و عربی را برگزیدیم. درود خدا بر حکیم 
ابوالقاسم فردوسی باد که ما چون او نداشتیم 
که زبان فارســی را پاس دارد«. شاهنامه سند 
افتخــار ما بــا قلم و انگشــت های این حکیم 
جاودانه شده است. فردوسی تاریخ گذشته ما 
را مکتوب کرد و به نسل آینده سپرد. امامی با 
این توضیح که قلــم نباید جز در راه حقیقت 
به کار آید، اظهارداشــت: به قول شاعری »نه 
کرســی فلک نهد زیر پای/ تا بوســه بر رکاب 
قزل ارسلان« قلم نباید مانند شاعران درباری 
به کار آید. تمامی شــاعران درباری غزنوی از 
میــان رفتند و نامی از آنــان در تاریخ نمانده 
است اما نام فردوسی بزرگ ماندگار است چون 
به دروغ و دغل )نه( و به پارســی و به آزادگی 
)آری( گفت. زبان را گرامی داشت پاک زیست 
و ســر قافله آل قلم هم چنان در طول تاریخ به 

جــا ماند. او اضافه کرد: می توان پابندی بر پای 
بست. می توان صاحب قلمی را به بند، حبس 
و حصر افکند اما مرغک اندیشــه را هیچ بند 
و ســدی نمی تواند از پرواز باز دارد. این روزها 
دور و اطــراف را بنگریم، آن که قلم به دســت 
می گیرد ماشه تفنگ را به کف نمی گیرد. چاقو 
را در آشپزخانه به کار می گیرند اما دریغا این 
روزها جنایت کاری که نام مسلمان بر خویش 
گذاشته در آلمان به جای قلم، چاقویی برنده 
بدســت می گیرد و به جان رهگذران بی گناه 
می افتد و آنان را به خاک و خون می کِشــد و 
می کُشد اما جوانمردی از ایران به پا می خیزد و 
چاقو را از دست او می گیرد. به چشمان طالبان 
و داعشــی های زمانه نگاه کنید پر از خشم و 
خون. چرا که در دست شــان قلمی نیســت. 
به قول اومبرتو اکو فیلســوف نامدار: »بسیاری 
کسان که قلم بدســت نگرفتند از کتاب هایی 
سخن می گویند که هرگز نخوانده اند از جمله 
مســلمانانی که دم از قــرآن می زنند اما قرآن 
نخوانده اند و ســلاح بدســت گرفته اند«. چه 
نیک بود که غرش گلوله ها و اسلحه ها خاموش 
می شــد و به جای تفنگ، قلم بدســت گرفته 
می شــد قلمی که بیــان آلام و آرزوهای مرم 

جهان باشد. گرامی باد روز قلم.

غلامرضا امامی:

ایرانیان با قلم پیوند دیرینه دارند 

یک پخش کننده بین المللــی فیلم معتقد 
است: رسیدن جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران به جمع جشنواره های مورد تایید اسکار، 
اهمیت آموزش شــیوه درست پخش به ویژه در 
حوزه فیلم کوتاه و تشخیص و تمیز جشنواره های 
واقعــی و معتبر از جعلــی و نامعتبــر را برای 
فیلمسازان و فعالان سینمای کوتاه ضروری تر از 
قبل کرده است.  محمد اطبایی با تبریک راهیابی 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران به فهرست 
جشــنواره های مورد تایید اسکار به ایسنا گفت: 
این یک اتفاق خوشایند برای جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران و سینماگرانی است که در این 
عرصه فعال هســتند تا بتوانند در کشور خود از 
درگاه جشنواره ای معتبر مثل فیلم کوتاه تهران 
امکان راهیابی به اسکار را کسب کنند. به نظرم 
درباره این دســتاورد اولین نکته این اســت که 
کیفیت جشنواره، اعضای آکادمی را مجاب کرده 
اســت که این رویداد را به عنوان دروازه ای برای 

ورود به اسکار بیابند. 
وی افزود: طبیعی اســت که میزان استقبال 
سینماگران از این جشنواره هم اهمیت ویژه ای 
داشته است. در شــرایطی که هزاران جشنواره 
فیلــم کوتاه در دنیا وجود دارد اما این مهم برای 
سینمای کوتاه رخ داده و تاثیرگذار است. در عین 
حــال باید تاکید کرد که این اتفاق هدف و امید 

غایی ما نیز نباید باشد. 

این کارشناس حوزه بین الملل سینما خاطر 
نشان کرد: به جهت حوزه کاری خود در عرضه 
و پخش بین الملل، همواره به فیلمسازان توصیه 
کرده ام که باید فیلم خود را بسازند و هیچ وقت 
در مســیر این که یک جشنواره بین المللی چه 
نوع اثری را دوست دارد، فیلم شان را پیش نبرند. 
تجربه نیز ثابت کرده است هر زمان فیلمسازان 
مــا، فیلم های اصیل تر و دارای نگاه شــخصی و 
بدیع تری ســاخته اند، آن فیلــم در رویدادهای 
دیگر نیز موفق تر ظاهر شــده و معمولا آن گروه 
از فیلم هایی که تصور می شده، می توانند کپی از 
الگوهای از پیش موفق فیلم های دیگر باشــد، یا 
راه به جایی نبرده اند یــا عمر کوتاهی در حوزه 
نمایش داشــته اند.  وی با بیان این که در عین 
خوشحالی از دســتاورد اخیر ســینمای ایران 
باید بســیار هوشیار هم باشیم، توضیح داد: قرار 
نیســت از این به بعد هر فیلم کوتاهی با شوق 
و ذوق اســکاری شدن ســاخته شود. بلکه یک 
ظرفیت بین المللی ایجاد شــده اســت که باید 
بابت آن خوشــحال بود و به شکل حرفه ای از 
آن محافظت کرد. این نتیجه به همت دوستان 
انجمن سینمای جوانان ایران حاصل شده است 
و باید ســینماگران ما قدرش را بدانند.  اطبایی 
ادامه داد: من تا آنجا که می توانم رویدادهای مثل 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران را دنبال 
می کنم. واقعیت این است که بر اساس تحقیق ها 

و مســتندات در سال های اخیر ، سینمای کوتاه 
ایران در بخش.هایی مانند جسارت در محتوا و 
فرم، شیوه های روایتی و قدرت بصری از سینمای 
بلند ما جلوتر بوده اســت. این دســتاورد نشان 
می دهد فیلمسازان فیلم کوتاه با توجه به شرایط 
تولید و بودجه های کمتر و آزادی عمل بیشــتر 
می توانند، سراغ پروژه ها و ایده هایی بهتر بروند. 
وی با اشــاره به ضرورت آسیب شناسی پخش و 
عرضه بین المللی فیلم کوتاه بیان کرد: در عرضه 
و پخش بین المللی فیلم ها با وجود همه توفیقات 
دچار مشکلاتی جدی هستیم. تا سال ها پخش 
کننده بین المللی حرفه ایِ فیلم کوتاه نداشتیم 
اما طی چند سال اخیر شماری از افراد با عنوان 
پخش کننده بین المللی فعال شده اند که قدم 
بزرگی رو به جلوست و البته خود فیلمسازان هم 
فیلم هایشان را پخش بین المللی می کنند. این 
حوزه باید مورد کارشناســی دقیق قرار گرفته و 
نقاط ضعف و قوت آن مورد بررســی قرار گیرد. 
نکته دیگر آنکه واجد شــرایط اسکار فیلم کوتاه 
شدن پایان کار نیست و ادامه کار اهمیتی بیشتر 

دارد. در اینجاست که یک متخصص حوزه
بین الملل با حمایت های لازم می تواند حداقل 
فعالیت بــرای ارتقا و معرفی فیلم را در رقابت با 
چند صد فیلم کوتاه دیگر به انجام برساند، امری 
که تاکنون محقق نشده است. متاسفانه این دو 
مــورد حمایت و تخصص عرضه بین الملل را به 

ویژه در زمینه فیلم کوتــاه نداریم. پیش از این 
هم فیلم هایی بوده اند که واجد شرایط راهیابی 
به اسکار بوده اند اما مورد حمایت کافی در عرضه 
و پخش قــرار نگرفته اند.  به گفته وی آســیب 
بــزرگ دیگر این حوزه، شــیوه عرضه و پخش 
بین المللی فیلم هاســت. بخش قابل توجهی از 
جشــنواره ها در حال حاضر از طریق درگاه فیلم 
»فری وی« فیلم ها را می پذیرند و بخش بزرگی 
از جشنواره های حاضر در این درگاه نیز غیرمعتبر 
و جعلی اند که کار تشــخیص شان سخت است 
و این امر به همراه شــیوه درست پخش جهانی 
فیلم کوتاه نیــاز به آمــوزش دارد.  اطبایی در 
پایان خاطرنشان کرد: متاســفانه فیلمسازان و 
انجمن سینمای جوانان ایران نیز بسیاری مواقع 
فیلم هایشــان را به همین رویدادهای نامعتبر و 
جعلی ارائه می کنند . تشــخیص یک جشنواره 

معتبــر از غیرمعتبر و جعلی نیــاز به یک کار 
حرفه ای دارد و گاه به نظر می رسد یک مهمانی 
دســته جمعی از پیش توافق شــده ای شــکل 
می گیرد که هم فیلمســاز و هم پخش کننده و 
هم جشــنواره در توافقی شیرین، راضی به ارائه 
و انتخــاب و ندرتا نمایش فیلمی در یک رویداد 
دروغین شــده و نتیجه را هم رسانه های محترم 
بی هیچ کارشناسی و ارزشــیابی انتشار داده و 
بدین ترتیب موفقیت جهانی و فیلمساز جهانی 
متولد می شوند. امیدوارم انجمن سینمای جوان 
در کنار تولید در بخش آموزش و به ویژه آموزش 
عرضه و پخش بین المللی فیلم هم همت خاصی 
داشته باشد. جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران در دستاوردی مهم از 30 ژوئن ۲0۲۱ به 
جمع ۱۲7 جشــنواره مورد تایید آکادمی اسکار 

راه یافته است.

محمد اطبایی تاکید کرد

ضرورت تشخیص جشنواره های جعلی و نامعتبر

کاوه خداشــناس که مدتی قبل با بازی در نقش شــهید 
شهریاری در قاب تلویزیون حاضر شده بود، تجربه ایفای نقش 
در ســریال مناســبتی »برادر« را هم دارد که در حال پخش 
دوباره از تلویزیون اســت. او که امیدوار اســت پس از سریال 
»صبح آخرین روز« )شــهید شهریاری( بتواند بار دیگر با یک 
سریال خوب مهمان خانه های مردم باشد، سریال های مناسبتی 

مانند »برادر« را دارای ویژگی های مثبت و منفی  دانست و به 
توضیحاتی در این خصوص پرداخت. کاوه خداشــناس درباره 
تفاوت ســریال های مناسبتی نســبت به دیگر مجموعه های 
نمایشــی تلویزیون به ایســنا گفت: »بازی در ســریال های 
مناســبتی یکســری امتیاز مثبت و منفی را با هم دارد. این 
سریال ها عموما پربیننده هستند و با استقبال مخاطبان مواجه 

می شوند. مردم در مناسبت های ملی و مذهبی مثل عید نوروز 
و ماه رمضان اوقات فراغت بیشتری برای تلویزیون دیدن دارند. 
از ایــن منظر می توانی تقریبا مطمئن باشــی که کارت دیده 
خواهد شد. او در عین حال خاطرنشان کرد: »مدیریت کارهای 
مناسبتی که معمولا با عجله هم ساخته می شوند، کار آسانی 

نیست و واقعا آدم خودش را می خواهد.«

کاوه خداشناس: 

سریال های مناسبتی آدم خودش را می خواهد


